
 Svaz průmyslu a dopravy České republiky 
Confederation of Industry of the Czech Republic 

 

Freyova 948/11, 190 05  Praha 9  Member of 

Tel.: +420 225 279 111, Fax: +420 225 279 100 

e-mail: spcr@spcr.cz, www.spcr.cz 

Svaz upozorňuje na problémy velkých projektů, které je třeba řešit 

Na jednání Výboru pro investice při Radě vlády pro konkurenceschopnost a hospodářský růst 

zástupci SP ČR zmínili několik problematických bodů v oblasti investování, zejména (ale 

nikoliv pouze) ve vztahu k velkým projektům, jejichž realizace je ohrožena či omezena 

současným nastavením podmínek. Nastavení podmínek pro investice považuje jak vláda, tak 

podnikatelské prostředí jako nástroj dalšího rozvoje firem a ekonomiky a problematické 

otázky musí být prioritně řešeny. Konkrétně mezi hlavní problémy, které Svaz požaduje řešit, 

patří: 
 

1) Novela EIA a ohrožené projekty; novela stavebního zákona 

 Stanovisko ke stavebnímu zákonu a související připomínky a požadavky naleznete zde. 

Předložený návrh novely stavebního zákona nepředstavuje řešení, které by mohlo 

prokazatelně přispět ke zrychlení a zjednodušení povolovacích řízení. Příkladem může být 

nemožnost využití koordinovaného řízení v případě, kdy u souboru staveb je stavbou 

vedlejší vodní dílo vyžadující povolení k nakládání s vodami.  

 V tuto chvíli vidíme jako problém poslední novelu Zákona o posuzování vlivů na životní 

prostředí („EIA“) a ve vazbě na novelu stavebního zákona to, že problematiku „EIAu“ 

neřeší v rozsahu, který byl slibován. Mezi problematické body patří například otázka 

účasti dotčené veřejnosti či odvolání.  

 Požádali jsme o seznam projektů, jejichž realizace může být nastavením podmínek v 

„EIA“ ohrožena. 

2) Odvolání u veřejných zakázek  

 V současnosti nastavení možnosti odvolání u veřejných soutěží a následné procesy vedou 

k zastavení řady projektů na značně dlouhou dobu. 

 Znovu jsme zdůraznili náš požadavek na přípravu koncepční změny právní úpravy 

regulující činnost ÚOHS.  

3) „Junkerův balíček“ 

 EU připravila Evropský fond pro strategické investice, který by měl umožnit financovat 

rizikovější projekty v rámci EU. 

 Požádali jsme o bližší informace pro firmy a možnosti případného zapojení. 

4) Limit v evropských strukturálních fondech pro velké podniky 20 % 

 Současné programové období nastavuje limit 20% alokace z prostředků pro velké 

podniky. Svaz již v minulosti upozorňoval na absorpční kapacitu a specifický charakter 

určitých typů projektů.  

 Požádali jsme, aby na základě vyhodnocení prvních žádostí v operačních programech 

bylo znovu zahájeno vyjednávání s EK ohledně navýšení limitu alokace prostředků pro 

velké podniky s cílem zajistit schopnost efektivně vyčerpat prostředky a naplnit 

jednotlivé cíle stanovené jak na národní tak evropské úrovni. 

5) Zajištění možnosti fázování u velkých významných projektů financovaných z fondů EU 

 Jedná se o postup ve vztahu k významným velkým projektům, které „nezvládly“ naplnit 

cíl a dokončit projekt v předchozím programovém období. Smyslem fázování je umožnit 

http://www.spcr.cz/aktivity/stanoviska/8661-stanovisko-ke-stavebnimu-zakonu
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přesunout část projektu do nového (stávajícího) období, aby byl projekt dokončen a cíl 

naplněn. 

 Požádali jsme o informace, jaký je finální výstup jednání s EK a jak je zajištěno, aby 

nedošlo k dodatečným nárokům na státní rozpočet. 

6) Prostředky na aplikovaný výzkum 

 Požádali jsme, aby v kapitole „Technologická agentura ČR“ došlo k navýšení rozpočtu 

v souladu s usnesením vlády ČR ze dne 25. května 2015 č. 380 s cílem podpory 

aplikovaného výzkumu (a naplnění indikátorů udržitelnosti VaVpI center), a to konkrétně 

o částku 500 mil. Kč pro rok 2016 oproti předloženému návrhu.  

7) EPC kontrakty 

 Požádali jsme, aby „energy performance contracting/energy savings performance 

contracting“ bylo předmětem jednání následujícího Výboru pro investice. 

 


